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نشست خبري هفدهمين جشنواره هنرهاي تجسمي فجر برگزار شد

كلهرنيا: ايده »جايزه بگيري« را از جشنواره حذف كرديم!

نشس�ت خبري هفدهمين جشنواره هنرهاي تجسمي 
فجر با تأكيد بر غير رقابتي بودن اين دوره از جشنواره 

در موزه هنرهاي معاصر تهران برگزار شد. 
به گ��زارش جوان، نشس��ت خبري هفدهمين جش��نواره 
هنرهاي تجسمي فجر روز گذش��ته با حضور بهرام كلهرنيا 
)دبيركل جشنواره(، امير راد )دبير هنري( و جعفر واحدي 

)دبير اجرايي( در موزه هنرهاي معاصر تهران برگزار شد. 
بهرام كلهرنيا در ابتداي اين نشست گفت اين جشنواره به 
لحاظ ساختاري، شيوه عملي و نوع تفكر تفاوت هاي آشكاري 
را با دوره هاي قبلي دارد كه باعث مي ش��ود بتوانيم مدعي 
شويم كه كار جديدي كرده ايم. اين تحول و تغيير ناشي از 
نگاه نويي است كه در جامعه شكل گرفته، ولي نفي كننده 
نگاه جشنواره هاي قبلي نيست. در دوره هاي قبلي دوستان 
بس��يار زحمت كش��يدند ولي در اين دوره هدف ها عوض 

شده است. 
او ادامه داد: با رأي و نظر شوراي سياست گذاري نخستين 
ايده اين بود كه جش��نواره را از تمركز در يك نگاه و مكان 
خاص تغيير دهيم. با توجه به شرايط اجتماعي و چشم انداز 
كنوني و پيشينه جمعيتي كشور، جوان گرايي را مورد توجه 
قرار داديم، چراكه سرنوشت مملكت در دست جوانان است 
و آنها بايد حضور يابند. همين امر باعث شد توليد محتواي 
فراخوان را ايجاد و ايده جايزه بگيري را حذف كنيم. مسئله 
مبارزه و رقابت براي پيروز ش��دن به سيس��تم هاي نظامي 
تعلق داش��ته و ايده خوبي مثلًا در بين ورزش��كاران است. 
هنرمند نمي تواند در كش��مكش با ديگري قرار بگيرد، اين 
امر جايي معنا پيدا مي كند كه خريد و فروش جريان دارد، 
مثلًا در صنايع هنري كه قصد فروش دارند، معني دارد. اما 
در اين رويداد صلح، هم گويي و هم انديش��ي را مي خواهيم 

رواج دهيم. 
كلهرنيا تصريح كرد: اين جش��نواره مثل��ث فرضي مردم، 

هنرمند و مديران نظام هاي سياست گذار و برنامه ريز اجرايي 
را تجسم كرده اس��ت كه بايد در كنار هم باشند. ما بايد به 
ميان مردم برويم و به مهرباني نياز داريم. ما بايد جشن را به 
ميان مردم ببريم، بنابراين افق و چشم انداز را اين گونه ديديم 
تا هر جا كه مي توانيم جش��ن را ميان مردم ببريم و معناي 
اجتماعي مردمي را توس��عه دهيم. ما مي كوش��يم جواني، 
تجربه گرايي و كوش��ش براي پياده ك��ردن خلاقيت هاي 
نو را در جش��نواره پياده كنيم. اين ايده سبب مي شود كه 
مفاهيم هنر فاخر كمتر در جشنواره بروز كند ولي اين ضعف 
جشنواره نيست، چون مي كوشيم كه استعدادهاي جوان و 
پرقابليت را معرفي كنيم و بالا ببريم و موقعيت پش��تيباني 
و تحقق آرزوهاي خ��ود را فراهم كنيم. در اين جش��نواره 
استعداديابي مي كنيم و پشتيباني براي بيان ايده و نظرات 
را خواهيم داش��ت، درحقيقت جش��ني پر از رفعت، ايثار و 

مهرباني را خواهيم داشت. 
وي افزود: طبيعي است كه توان ما محدود است و گروهي 
پذيرفتند، گروهي به من اعتراض كردند و گروهي نپذيرفتند. 
اينجا فرصتي است براي گفت وگو و همه حق دارند اعتراض 
و حرف خود را بيان كنند. جشنواره تجسمي فجر مثل يك 
بچه ناخواسته است و در بين هنرمندان جا نيفتاده است. ما 
مي كوشيم كه كاخ هنرهاي تجسمي شكل بگيرد. ما از آقاي 
صالحي و دكتر پزشكيان مي خواهيم كه زميني به نام جشن 
فجر براي حضور انجمن ها و تشكل ها پيش بيني شود و در 
اختيار مجموعه قرار بگيرد. طبيعي است كه آنجا آن مركز 

آكادمي خواهد شد كه عرض كردم. 
در ادامه اين نشست، جعفر واحدي )دبير اجرايي جشنواره( 
گفت از دغدغه هاي اصلي ما محل برگزاري جشنواره است 
و اصولاً بحث پول مسئله دوم ما بوده است . نگارخانه اي كه 
زير نظر وزارت فرهنگ باشد، نداريم و در اين زمينه مشكل 
وجود دارد. اين موضوع هر سال براي ما مشكل ساز است و 
باعث مي شود زمان ما اتلاف و هزينه زيادي از ما كسر شود. 
اين موضوع امسال هم خيلي براي ما چالش داشته است و 
رايزني هايي براي تبليغات و اختصاص دادن مكان هايي با 

زيباسازي صورت گرفته است. 
او ادامه داد: ۱۷ ميليارد بودجه داش��تيم و تا ۷۵ درصد آن 
محقق شده است ولي هدف گذاري ما رقم بيشتري است و 
تا محقق نشود نمي توانيم همه كارها را تمام و كمال انجام 
دهيم، بودجه ايده آل ما براي برگزاري جشنواره ۳۰ تا ۳۵ 

ميليارد تومان است. 

نگاهي به فيلم »شمال از جنوب غربي«

التهاب بايد از فيلمنامه بيايد نه دوربين روي دست
    افشين عليار 

فيلم شمال از جنوب غربي سينما مي س��ازد و از كارگردانش 
چنين انتظاري داش��تيم. فيلم قبلي كارگردان به نام ش��ماره 
۱۰ با همين چيدمان رخدادها ساخته شده بود البته با حجم 
كمتري در اجرا، اما حميد زرگرنژاد به سينماي جنگ مسلط 
است و مي تواند قصه گويي كند. در سينماي جنگ قصه گويي 
بايد وجود داشته باشد. اگر چه در نيمه ابتدايي فيلم قصه دير 
و كند شروع مي ش��ود اما از دقايق مياني قصه پخش مي شود 
و شخصيت ها به درس��تي معرفي مي ش��وند. به نظر مي رسد 
فيلمنامه با يك نگاه منس��جم نوشته ش��ده و به همين دليل 
مي توانيم با شخصيت هاي فيلم همذات پنداري كنيم. كارگردان 
در فيلمش جهان جنگ و بهره گيري از اكشن را تا حد معمولش 
نگه مي دارد. نه مي خواهد از اداواطوارهاي رايج استفاده كند و 
نه مي خواهد ساختار را فداي قصه گويي كند. فضا ساختن در 
س��ينماي جنگ كار آساني نيس��ت اما زرگر نژاد توانسته يك 
برهه اي از جنگ و دفاع مقدس را به واقع گرايي تبديل كند و به 
موازات آن هيجان برانگيزي اكشن را به تصوير بكشد. اگر چه 
در بعضي از فيلم هاي دفاع مقدس حاضر در جش��نواره فجر از 
اكشن بهره گيري نادرستي داشته اند اما در اين فيلم انگار همه 

چيز مانند پازل در كنار هم قرار مي گيرد. 
اين نكته را بايد اضافه كنم كه در بعضي از س��كانس هاي فيلم 
ضعف هايي به چشم مي خورد مانند تكراري شدن درگيري ها 
در جنگل كه انگار وقت فيلم تلف مي شود. سكانس ها چندباره 
با يك فيلمبرداري لرزان تكرار شده است تا جايي كه مخاطب 

نمي داند كدام طرف را بايد نظاره گر باشد. اين احساس به وجود 
مي آيد كه شخصيتي كه امير آقايي بازي كرده براي فيلم اضافي 
است يا اينكه كارگردان نتوانسته پرداخت مناسبي به آن داشته 
باشد، اما همسر او به عنوان كسي كه در تشكيلات و به مبارزه 
با ايران مي پردازد درست از آب درآمده است، يعني مي توانيم 
سمت او را به عنوان يك مبارز تشكيلاتي به درستي باور كنيم. 
فيلم قوام يافته است و قصد ندارد مخاطب را به هر جهتي اذيت 
كند. اكشن سازي اش درست است و مي تواند در پلان هايش يك 
غافل گيري ايجاد كند. سينماي جنگ نياز به چنين عناصري 
دارد كه بتواند با هيجان هاي پي در پي مخاطب را جذب كند. 
زماني كه فيلم قصه داشته باش��د و در موازات آن عناصر درون 
ژانري اش رعايت شود پس ديگر مي شود آن فيلم را از هر جهت 
مورد قبول قرار داد.  انتخاب بازيگران از نكات مثبت فيلم است و 
حضور مصطفي زماني در فيلم و نقش او يك درخشش محسوب 
مي شود. تدوين به فيلم ياري رسانده است و موسيقي فيلم اگر 
چه بيش از حد استفاده شده اما قالب فيلم است.  اين را اضافه 
كنيد كه فيلم مي توانست در زمان كوتاه صريح تر حرفش را بزند 
اما زمان طولاني آن متقاعد كننده نيس��ت. پلان هاي طولاني 
گاهي ريتم يا جان درام را مي گيرد. بنابراين بهتر اس��ت براي 
اكران عمومي فيلم دوباره تدوين و كوتاه تر شود و اين را بدانيم 
كه سينماي جنگ گاه نياز به دوربين روي دست ندارد. التهاب در 
فيلمنامه بايد شكل بگيرد و نه در لرزاندن دوربين، از شكل فيلم 
مشخص است كه با ساختاري سخت مواجه بوده اما انگار توانسته 
كارگرداني تميز و سروپايي از يك فيلم جنگي مردانه ارائه كند. 

حال بد سينما فریاد زده شد

     نقد فیلم

     دیدگاه
     احمد محمدتبريزي

چهل و سومين جشنواره فيلم فجر با اميدها 
و آرزوهاي زيادي شروع شد. پيش از شروع 
رس�مي جش�نواره، حرف هاي پرطمطراقي 
درب�اره حض�ور فيلم هاي خوب و ش�اخص 
ش�نيده مي ش�د كه اميدواري ه�اي زيادي 
در دل علاقه من�دان به س�ينما ايجاد كرده 
ب�ود. برگزاركنن�دگان جش�نواره طوري از 
حضور فيلم ها صحبت كرده بودند كه اهالي 
رسانه تصور مي كردند امسال با جشنواره اي 
متفاوت از دوره هاي پيشين روبه رو خواهند 
بود ولي هر چه از روزهاي جشنواره گذشت، 
بيشتر مش�خص شد دس�ت هاي جشنواره 
براي ارائه فيلم خوب تا چه اندازه خالي است. 
نيمي از جش��نواره گذش��ته و تعداد فيلم هاي 
خوبي كه اهالي رس��انه را به س��ر ذوق بياورد، 
به تعداد انگش��تان يك دس��ت هم نمي رسد. 
هر روز چهار فيلم در مرك��ز همايش هاي برج 
ميلاد اكران مي شود كه مايه نااميدي است. تا 
به امروز به جز چند فيل��م، بقيه فيلم ها چيزي 
براي ارائه نداشته اند. كيفيت فيلم هاي حاضر 
در جش��نواره وضعيت اسفناك سينماي ايران 
را نش��ان مي دهد.  واقعيت اين است كه اهالي 
رسانه انتظار جشنواره اي گرم و پويا را داشتند 
كه حداق��ل روزي يكي، دو فيل��م خوب در آن 
ببينند. اما اوضاع فيلم ها به ق��دري بد بود كه 
پس از گذش��ت پنج روز و اكران 2۰ فيلم، تنها 
می توان به نام چند فيلم ب��ه عنوان خوب هاي 

جشنواره اشاره كرد. 
   فيلم هاي ضعيف در بخش ويژه جشنواره

بخش ويژه جش��نواره ك��ه دبير جش��نواره با 
س��روصداي زيادي روي آن مانور داده بود، به 
جز يك ش��ب، چيز ديگري براي ارائه نداشت. 
اك��ران فيلم هاي ضعيفي ك��ه در حالت عادي 
كسي تماشايشان نمي كند، در بخش ويژه چه 
توجيهي داش��ت كه برگزاركنندگان جشنواره 

روي اين بخش مانور دادند؟
فيلم فوق الع��اده ضعي��ف »رگ ه��اي آبي« با 
محوريت زندگي فروغ فرخزاد به قدري ضعيف 
و باسمه اي بود كه همان شب اول جشنواره همه 
را نااميد كرد. فيلم جهانگير كوثري در تمام ابعاد 
ضعيف بود و هيچ جاي دفاعي باقي نمي گذاشت. 
حالا بحث رابطه يا رفاقت كوثري با مس��ئولان 
جشنواره بوده يا هر چيز ديگري، ولي جاي چنين 

فيلمي در جشنواره و آن هم بخش ويژه نبود. 

يا از مورد »رگ هاي آبي« عجيب تر، حضور فيلمي 
با نام »صنم« بود. اين فيلم جايگزين »زماني در 
ابديت« شده بود و مشخص نبود چرا بايد آن را در 
معتبرترين رويداد سينمايي كشور اكران كنند. 
»صنم« بيشتر شبيه به فيلم هاي خانوادگي بود 
كه در دل كوه و صحرا ساخته شده اند و اكرانش 
عجيب ترين اتف��اق ممكن براي اهالي رس��انه 
بود. اكران چنين فيلمي به يك��ي از اصلي ترين 
پرس��ش هاي خبرنگاران تا به الان تبديل شده 
است.  فيلم شگفتي آفرين ديگر بخش ويژه »آتش 
و گلستان« علي روئين تن بود كه پس از چند بار 
قطع شدن در هنگام اكران، ديگر امكان نمايش 
پيدا نكرد تا همه انگشت به دهان بمانند مگر هنوز 

در چنين سطحي چنين اتفاقاتي رخ مي دهد! 
اگر قرار بود بخش ويژه به اكران فيلم  هاي ضعيف 
اختصاص پيدا كند، چرا روي آن مانور داده شد 
و مدام اهالي رس��انه را با خبرسازي درباره اين 
بخش منتظر گذاشتند و انتظارات را به شكلي 
كاذب ب��الا بردند. منوچهر شاهس��واري، دبير 
جشنواره در نشست خبري اش وعده داده بود 
بخش ويژه براي خبرنگاران هيجان انگيز باشد 
ولي اين بخش هيجان انگيز بيشتر از هر چيزي 

موجب دلسردي اهالي رسانه شده است. 
     تعداد بالاي فيلم هاي ضعيف

مورد بع��دي ديگري كه خيل��ي روي آن مانور 
داده ش��ده و انتظارات را بالا برده بود به بحث 
تعداد فيلم ه��ا برمي گش��ت. با تغيي��ر دولت 
برگزاركنندگان جشنواره از آشتي سينماگران 
و تعداد بالاي فيلم ها صحبت كرده بودند اما در 
عمل مشخص شده بالا رفتن تعداد فيلم ها هيچ 
ارتباطي با كيفيت فيلم ها ندارد و انگار براي آنها 
فقط كميت و مانور دادن روي آمار و اعداد و ارقام 
مهم بوده است.  جشنواره هاي مهم سينمايي 

زماني به يك روي��داد ب��زرگ و معتبر تبديل 
مي شوند كه آثاري باكيفيت و درخشان در آن 
به اكران در بيايد. هيچ گاه تعداد بالاي فيلم هاي 
نمايش داده شده در يك جشنواره به آن اعتبار 
و اهميت نداده است. به نظر مي رسد مانور دادن 
روي تعداد فيلم ها تا پيش از ش��روع جشنواره 
بيش��تر جنبه بازارگرمي و خبرسازي داشته تا 
مثلًا نشان بدهد كارگردانان و فيلمسازان زيادي 

به جشنواره آمده اند. 
كار منطقي و درست اين بود كه دبير جشنواره 
براي اعتباربخشي به جشنواره فيلم فجر آن را 
به شكلي چابك ولي باكيفيت برگزار مي كرد. 
حضور اين همه فيلم ضعيف در يك جشنواره 
لزومي ندارد. به راحتي مي شد خط قرمز روي 
بسياري از فيلم هاي ضعيف اين دوره كشيد و 

جشنواره را با تعداد فيلم كمتري برگزار كرد. 
در اين صورت انتقادات به انتخاب فيلم ها كمتر 
مي شد. وقتي در بخش سوداي سيمرغ بيش از 
۳۰ فيلم حضور دارند و تعداد فيلم هاي خوبش 
به ۱۰ مورد هم نمي رسد، خيلي واضح و روشن 
وضعيت كيفي فيلم ها مشخص مي شود. باز اگر 
2۰ فيلم انتخاب مي ش��د و از ميان آنها به ۱۰ 
فيلم خوب مي رسيديم براي منتقدان و اهالي 

رسانه قابل قبول تر به نظر مي رسيد. 
     حال بد سينماي ايران

وضعيت فعل��ي فيلم هاي حاضر در جش��نواره 
نش��ان مي دهد جريان فيلمسازي در سينماي 
ايران گير و گرفتاري زيادي دارد. با وجود آزمون 
و خطاهاي بس��يار، برخي ارگان ها و سازمان ها 
همچنان راه غلطي را برای س��رمايه گذاري در 
س��ينما مي روند و فيلم هايي مي س��ازند كه در 
جلب نظر مخاطب ناتوان است. فيلم هاي كمدي 
نيز انگار به بن بستي در طرح موقعيت هاي طنز 
رسيده اند و از موقعيت هاي كليشه اي امتحان 
پس داده نمي توانند فراتر بروند. فيلم »آنتيك« 
گواه خوبي از ي��ك فيلم كمدي كليش��ه اي و 
ضعيف در جشنواره بود كه انتخاب و حضورش 
به اعتبار جشنواره آسيب زد.  مي شد اين دوره 
جشنواره فيلم فجر را به دور از هياهو و خبرسازي 
و شلوغ كردن هاي بيخودي به شكلي شكيل تر 
و حرفه اي تر برگزار كرد. در جش��نواره ش��لوغ 
امسال، تماشاي فيلم خوب، حكم كيميا را پيدا 
كرده است. جشنواره از نيمه گذشته و فيلم هاي 
حاضر در جشنواره به هيچ عنوان نتوانستند شور 

و شوق و هيجان را به جشنواره بياورند. 
به دور از هر نگاه جناحي و فارغ از تفكرات سياسي 
بايد براي اين سينما كاري كرد. جشنواره چهل 
و سوم فيلم فجر با صداي بلند فرياد مي زند كه 
حال سينماي ايران خوب نيست و بايد به فكر 
علاجي برايش بود. در زمانه اي كه سينما بيش از 
هميشه براي عموم مردم اهميت پيدا كرده بايد 
به شكلي اساسي به فكر ارتقاي سينماي ايران 
بود. سينمايي كه زماني براي خودش شناسنامه 
و هويت مشخص داشت و حداقل چند فيلم آن 
در طول سال مورد پسند مخاطبان جهاني قرار 
مي گرفت، نبايد به اين وضع بيفتد كه توان راضي 
كردن مخاطبان داخلي خودش را هم نداش��ته 
باشد. سينما براي هر كش��وري جايگاهي مهم 
و استراتژيك دارد، اميدواريم مديران سينمايي 

برنامه و علاجي براي آن پيدا كنند. 

كار منطق��ي و درس��ت اي��ن 
بود كه دبير جشنواره براي 
اعتباربخش��ي به جشنواره 
فيلم فجر آن را به شكلي چابك 
ولي باكيفيت برگزار مي كرد. 
حضور اين همه فيلم ضعيف 
در يك جشنواره لزومي ندارد

    گفت وگو

»قرآن، راه زندگي« شعار سي ودومين 
دوره نمایشگاه قرآن كریم شد

جلس�ه ش�وراي سياس�ت گذاري س�ي ودومين نمايشگاه 
بين المللي ق�رآن كري�م به رياس�ت س�يدعباس صالحي 
وزير فرهنگ و ارش�اد اس�لامي و با حضور حجت الاس�لام 
محمد قمي رئيس س�ازمان تبليغات اس�لامي برگزار ش�د. 
به گزارش جوان، سيدعباس صالحي در اين جلسه گفت: امسال 
با چند محدوديت مواجه هستيم اما گاهي اوقات محدوديت ها 
مي تواند منجر به فرصت س��ازي ش��ود. محدوديت اول مربوط 
به مسائل مالي است، چراكه امس��ال دو نمايشگاه قرآن داريم. 
يكی در فروردين و ديگري در اس��فند، كه هر ۳۳ سال يك بار 
رخ مي دهد. در حالي ك��ه منابع بودجه اي براي دو نمايش��گاه 
پيش بيني نشده اس��ت.  صالحي تصريح كرد: شرايط برگزاري 
نمايشگاه در مصلاي امام خميني )ره( نيز وضعيت خاص خودش 
را دارد، چراكه فضاي مصلا به واسطه اينكه تا پايان زمستان در 
اختيار نماز جمعه است، كمتر از نيمي از دوره هاي قبل در اختيار 
قرار گرفته اس��ت.  وي با بيان اينكه مسئله سوم تغييرات دولت 
و استقرار مسئولان جديد اس��ت، افزود: مجموعه اين ويژگي ها 
موجب شده نمايشگاه امسال شرايط ويژه خود را داشته باشد و 

برهمين اساس توقع نيز متناسب با آن بايد تنظيم شود. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي با بيان اينكه محدوديت هاي امسال 
مي تواند فرصت ساز باشد، گفت: مسائل مربوط به فضاي برگزاري 
نمايشگاه و بودجه مي تواند به انتخاب اولويت ها و كنار گذاشتن 
پيرايه هايي كه اجراي آنها به سنت تبديل شده است، بينجامد. 

وي افزود: وضعيت فعلي فرصتي ب��راي به گزيني و غربال گري 
ايجاد مي كند و اين امر امكاني براي نمايش��گاه فراهم مي آورد 
تا شرايط اصلاح پيرايه ها فراهم شود.  صالحي با بيان اينكه بايد 
از محدوديت ها براي بهبود تراز، غربالگري و به گزيني بهره برد، 
تصريح  كرد: وضعيت مالي نيز فرصتي ب��راي صرفه جويي هاي 
بيشتر فراهم مي كند و قدرت مديريت مالي جديدي را مي طلبد 

تا براساس شرايط جديد كار را پيش بريم.  
در پايان اين جلسه، »قرآن، راه زندگي« به عنوان شعار اين دوره از 

برگزاري نمايشگاه بين المللي قرآن كريم انتخاب شد. 
-----------------------------------------------------

»صادق بریراني« درگذشت
صادق بريراني، گرافيس�ت پيشكس�وت ايراني درگذشت. 
به گزارش جوان، بهرام كلهرنيا در نشس��ت خبري هفدهمين 
جشنواره هنرهاي تجسمي فجر خبر درگذشت صادق بريراني 
را بر اثر كهولت سن اعلام كرد.  صادق بريراني در سال ۱۳۰2 در 
روس��تاي بريران گيلان كه در آن زمان از توابع صومعه سرا بود 
زاده شد. در ۱۶ سالگي نقاشي را از درويشي به نام »زرين كلك« 
آموخت كه از شاگردان كمال الملك بود. در ۱۳2۶ براي تحصيل 
در رشته نقاشي وارد دانشكده هنرهاي زيباي دانشگاه تهران شد. 

سپس به امريكا رفت و در دانشگاه اينديانا تحصيل كرد. 
بريراني از س��ال ۱۳۶۰ در دانشگاه هاي تهران گرافيك تدريس 
كرده  است. او داور دوسالانه گرافيك برنو، چكسلواكي در ۱۳۵۵ 
و دوس��الانه طراحي گرافيك تهران در ۱۳۷۱ بوده  اس��ت و در 

نمايشگاه ها و دوسالانه هاي بسياري شركت كرده  است. 
-----------------------------------------------------

اكران ۱۶ فيلم فجر در ۶۳ سينماي استاني
مدير امور استان هاي چهل و سومين جش�نواره فيلم فجر 
گفت: اين رويداد در ۳۱ اس�تان  با استقبال خوب مخاطبان 
آغ�از ش�د، ۱۶ فيلم در ۶۳ س�ينما ب�ه روي پ�رده مي رود. 
به گزارش جوان، محمدرضا س��وقندي، درباره جزئيات اكران 
فيلم هاي جشنواره در استان ها گفت: چهل و سومين جشنواره 
فيلم فجر همزمان با تهران از روز گذشته ۱۵ بهمن ماه در مركز 
۳2 استان آغاز به كار كرده و در ۶۳ سالن سينماي كشور نمايش 
فيلم هاي جشنواره آغاز شده اس��ت.  وي افزود: تهيه كنندگان 
۱۶فيلم موافقت كردند آثارش��ان همزمان با تهران در استان ها 
نيز به نمايش دربيايد. از اين ۶۳ سينما ۱۵ استان در يك سينما، 
۱2استان در دو سينما و هشت استان در سه سينما به مدت يك 
هفته تا 22 بهمن به نمايش آثار جشنواره مي پردازند.  سوقندي 
ادامه داد: ب��ا توجه به تفاوت اف��ق در اس��تان ها، اولين نمايش  
فيلم ها از ساعت ۴ بعداز ظهر ش��روع مي شود و ساعت نمايش 
در بعضي استان ها متفاوت است و متناسب با تعداد سينماها و 
تعداد سالن ها اين زمان تغيير مي كند. در هر روز، هر سينما دو 
نوبت نمايش دارد و تعداد نوبت ه��اي نمايش هم در كل، هزار و 
هشت نوبت است.  چهل وسومين جشنواره فيلم فجر از ۱2 تا 22 

بهمن ماه به دبيري منوچهر شاهسواري برگزار مي شود.
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سعيد سعدي در گفت وگو با »جوان«:

تمام تلاشمان اين بود كه »خدای جنگ« فيلم بيوگرافي نباشد
حمايت سردار حاجي زاده و احسان محمدحسني و ارتباطات و پشتيباني اين كار را به خوبي پيش برد و همين ماجرا باعث شد تا فيلم گراني نسازيم

    احمد جوان 
سعيد سعدي، تهيه كننده 
فيلم سينمايي خدای جنگ 
ساخته حسين دارابي گفت  
تلاش كرديم فيلم بيوگرافي 
نباش�د و نام ها ما ب�ه ازاي 
واقع�ي نداش�ته باش�ند. 

سعيد سعدي كه در چهل و سومين جشنواره فيلم فجر 
حضور دارد، در گفت وگو با »ج��وان« درباره »خدای 
جنگ« گفت: تهيه اين اثر بنا بر خواس��ته س��ازمان 
س��ينمايي اوج صورت گرفت. من با حس��ين دارابي 
همكاري نكرده بودم اما فيلم هاي قبلي او را ديده بودم 
و دوست داشتم. همچنين خودم بازمانده نسلي هستم 
كه به اين جنس آثار گرايش دارد و به تبع آن هر وقت 
فرصت س��اخت فيلمي ارزش��ي پيش بيايد، با عشق 
و جان مي پذي��رم. معتقدم هنوز ح��ق مطلب درباره 

شهداي عزيز ما ادا نشده است. 
وي با اشاره به اينكه خدای جنگ اولين فيلم با موضوع 
نمايش توان و ظرفيت موش��كي ايران است، ادامه داد: 
اگرچه پيش از اين شهريار بحراني يك كار   با اين موضوع 
س��اخته بود اما آن كار آن طور كه بايد و شايد درنيامده 
بود. بنابراين خدای جنگ در موضوع و ساختار نوآوري 

دارد و به زبان نسل جديد و س��اده بر ظرفيت ايران در 
موشك سازي تأكيد مي كند.  سعدي با اشاره به رويكرد 
فيلم در تأكيد بر كار گروهي برای رس��يدن به موفقيت 
عنوان كرد: در صحبت هايي كه با كارگردان داش��تيم 
و هدف اصلي فيلم تمام تلاش��مان اي��ن بود كه خدای 
جنگ يك فيلم بيوگرافي نباش��د بنابراي��ن از نام هايي 
استفاده نكرديم كه مابه ازاي واقعي دارند، مي خواستيم 

تلاش هاي گروهي و فداكاري نسلي را نشان دهيم كه 
براي رسيدن به اين دستاورد از هيچ اقدامي سر باز نزدند. 
در اين شرايط به هر حال تلاش هاي فرمانده و سرپرست 
گروه نيز برجسته مي شود و به نوعي از مجاهدت شهيد 
حسن طهراني مقدم در اين دستاورد قدردانی كرده ايم. 
 وي درباره انتخاب س��اعد س��هيلي براي ايفاي نقش 
ابراهيم شريفي عنوان كرد: اگرچه ساعد سهيلي تجربه 

فيلم هاي جنگي داشت اما به نظرم در خدای جنگ با 
انرژي بيشتري ظاهر شده و از پس نقش به خوبي برآمده 
است.  وي افزود: حمايت س��ردار حاجي زاده و احسان 
محمدحسني عزيز و ارتباطات و پشتيباني اين كار را به 
خوبي پيش برد و همين ماجرا باعث شد تا فيلم گراني 
نسازيم و بتوانيم هزينه ها را مديريت كنيم. بايد بگويم 
خدای جنگ عليرغم آنچه به نظر مي رس��د و با اينكه 
بازيگران چهره دارد، در قياس با فيلم هاي مشابه خود 
فيلم گراني نيست. با اين حال شرايط توليد فيلم هاي 
جنگي در اين دوران بس��يار سخت ش��ده است. علاوه 
بر گران شدن توليد دسترسي به يكسري تجهيزات و 
ادوات نظامي سخت است. براي مثال هر بار استفاده از 
هلي كوپتر در باند پروازي هزينه زيادي را به گروه سازنده 
تحميل مي كند. همچنين بسياري از تجهيزات و قطعات 
در حال كهنه شدن هستند و به ذوب آهن تحويل داده 
مي شوند كه اين كار را براي فيلم هاي جنگي در ادامه 
سخت مي كند. با اين توضيح لازم است امكان ساخت 
اين فيلم ها س��اده تر اس��ت و بنابر فرموده مقام معظم 
رهبري كه دفاع مقدس گنجينه اي هست تمام نشدنی، 
سازمان هاي متولي بايد همت كنند و وسايل و تجهيزات 
ضروري براي ساخت فيلم را به خوبي نگهداري كنند و 

حجم توليدات دفاع مقدس افزايش يابد.
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امام رضا عليه السلام:
بی ترديد، خداون�د عزوجل، 
انسان را به سپاس�گزاری از 
خ�دا و پ�در و م�ادر فرم�ان 
داده اس�ت. پ�س كس�ی كه 
سپاس�گزار )قدرش�ناس( 
پدر و مادرش نباش�د، از خدا 

سپاسگزاری نكرده است.
عيون أخبار الرضا عليه السلام: 

ج يک، ص ۲۵۸، ح۱۳


